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 گاردیل همچنان مورد علاقه سارقان
معاون فنی و مهندســی ســازمان حمــل و نقل و 
ترافیک شــهرداری تهران از تغییر جنس تابلوهای 
سطح بزرگراه ها و کاهش شدید سرقت در این حوزه 

خبر داد.
محمدرضا شــیخ بهایی در مورد وضعیت ســرقت 
از معابر بزرگراهی شــهر تهران گفت: ســرقت ها از 
شــریان های بزرگراهی تهران را دسته بندی کردیم 
که در حوزه تابلوهای سطح بزرگراه ها به دلیل آنکه 
جنــس این تابلوها عمدتا آلومینیومی اســت هنوز 
شاهد بروز سرقت در این حوزه هستیم که براساس 
برنامه  ریزی های انجام شــده باید جنس این تابلوها 
تغییر کند و به جای آلومینیوم از آهن استفاده کنیم 
و در جاهایــی که جنس تابلوها تغییر کرده اســت 
میزان سرقت ها یا به شدت کاهش یافته و یا به صفر 

رسیده است.
وی بــا بیان این کــه در نظر داریــم در یک برنامه 
زمان بنــدی جنــس تمامی تابلوهــای راهنمایی و 
آگاهی رســان ســطح بزرگراه ها را از آلومینیومی به 
آهنی تغییر دهیم که این فرآیند آغاز شــده است، 
اظهارکرد: تابلوهای آلومینیومی تعداد جوش کمتر 
و اســتحکام کمتری نسبت به تابلوهای آهنی دارند 
و برهمیــن اســاس در نظر داریم که در راســتای 
پیشگیری از وقوع ســرقت جنس این تابلوها را به 
آهنی تغییر دهیم؛ چرا کــه در تابلوهای آهنی هم 
جنس فلز سخت تر اســت و هم به دلیل تعداد زیاد 
جــوش و اتصالاتی که دارد از ضریب ایمنی بالاتری 

در مواجهه سارقان با آن برخوردار است.
شــیخ بهایی با بیان این که بخشــی از سرقت ها در 
بزرگراه ها مربوط به دیواره های صوتی بود، ادامه داد: 
در مورد دیوارهــای صوتی نیز اقدامات خوبی انجام 
داده ایم، به گونه ای که بعد از تغییر روش مرمت این 
دیوارهای صوتی شاهد به صفر رسیدن سرقت از این 
دیواره ها بودیم و رضایت مردم در این حوزه بســیار 
افزایش یافتــه و دیگر پیام های این حوزه مربوط به 
انتقاد از نبود یا سرقت دیواره ها نیست؛ بلکه خواهان 

افزایش این دیواره ها هستند.
وی همچنین در این باره اضافه کرد: در مورد کاهش 
ســرقت دیواره های صوتی نیــز در مرمت ها جنس 
دیواره ها را تغییر داده و تعداد جوش و اتصالات آن را 
افزایش دادیم و برهمین اساس شاهد کاهش شدید 
سرقت دیواره صوتی هستیم به گونه ای که می توانیم 
بگوییم در برخی مســیرها این نوع سرقت به صفر 

رسیده است.
معاون فنی و مهندســی ســازمان حمــل و نقل و 
ترافیک شهرداری تهران با بیان این که هنوز در مورد 
تجهیزات ترافیکی همچون گاردیل شــاهد سرقت 
هســتیم، اظهار کرد: هنوز هم گاردیل ها در سطح 
بزرگراه ها به ســرقت می روند؛ اما در نظر داریم که 
در حوزه نگهداشت این گاردیل ها که برعهده معاونت 
حمل و نقل مناطق اســت تغییراتی ایجاد کنیم که 
برهمین اساس پیشنهاد دادیم که پیمانکار نصب و 
تجهیز گاردیل ها، مسئولیت نگهداری و حفاظت از 
گاردیل هایش را برعهده گیرد که نامه این پیشنهاد 
آماده شده و به زودی به مناطق ابلاغ خواهد شد که 
اگر این اتفاق رخ دهد شــاهد کاهش شدید سرقت 

گاردیل ها خواهیم بود.

 اخراج از بیمارستان؛ 
پاداش ریه های کرونایی

مشــکل اخراج کادر درمان طرحی و قراردادی از 
بیمارســتان های وزارت بهداشت، همچنان محل 
اعتراض و گلایه افرادی است که در ایام کرونا، یک 
لحظه هم دست از خدمت به بیماران برنداشته اند 

و حالا باید اخراج شوند.
از  قــراردادی  و  طرحــی  نیروهــای  اخــراج 
بیمارســتان های تابعه وزارت بهداشت، در حالی 
اتفاق می افتــد که این نیروها در دوران ســخت 
کرونــا، به یاری وزارت بهداشــت آمدند تا مراقب 

بیماران باشند.
اغلــب این نیروها که بــه تدریج در حال اخراج از 
بیمارســتان های تابعه وزارت بهداشــت هستند، 
در دوران کرونــا فرصت اســتراحت نداشــتند و 
اغلب ساعات شــبانه روز را در کنار تخت بیماران 
کرونایی بودند. همان روزهایی که خانواده بیماران 
هــم جرأت نزدیک شــدن به بیمار خودشــان را 

نداشتند.
یک ماما در بیمارســتانی در ســنندج مشــغول 
خدمت بوده اســت و حالا به یک مرکز بهداشتی 
منتقل شــده و هــر لحظه نگران اســت که او را 

نخواهند و بیکار شود.
او می گویــد: دوران طرح من اختیاری و ۴ ســاله 
اســت، می توانســتم نیایم و در خانــه بمانم. اما، 
آمدم و مشــغول خدمت شــدم به این نیت که ما 
را اســتخدام کنند. ولی حالا، نیروهای طرحی را 
اخراج می کنند. از ما بدتر، قراردادی های ۸۹ روزه 

هستند که حتی بیمه هم ندارند.
ایــن ماما از شــرایط پیش آمده بــرای نیروهای 
طرحی که در روزهای ســخت کرونــا کنار مردم 

بودند، به شدت گلایه دارد و دلخور است.
او می گوید: وقتی به نیروهای طرحی نیاز داشتند، 
حرفــی از عدم تمدید طرح نبود. حالا دارند، یکی 
یکی بچه ها را اخراج می کنند. در حالی که زمینه 

جذب این نیروها فراهم است.
ایــن ماما، به پرداخت کارانــه از محل تعرفه های 
خدمات پرستاری اشــاره می کند و می گوید: این 
قانون شامل ما هم شده و من بابت سه ماه پایانی 
ســال گذشــته، یک میلیون و ۷۰۰ هزار تومان 
کارانــه گرفته ام، در حالی که یــک نفر مثل من، 

حدود ۶ میلیون کارانه گرفته است.

خبر

 تشدید آلودگی هوای تهران 
و غیرحضوری شدن مدارس 

معاون استاندار تهران از »غیر حضوری« شدن مدارس 
در مقاطع ابتدایی و متوســطه برای روزهای شنبه و 
یکشنبه ۱۹ و ۲۰ آذر ماه در تمامی شهرستان های 

استان تهران به جز فیروزکوه و دماوند خبر داد.
عابد ملکی با اشــاره به اینکه با توجه به آلودگی هوا 
در استان تهران کمیته اضطرار آلودگی هوای تهران 
در استانداری تشکیل جلسه داد، در تشریح مصوبات 
کارگروه اضطرار آلودگی هوای تهران، گفت: جلسه 
اضطرار آلودگی هوا روز جمعه با حضور اعضاء برگزار 
شد که با توجه به تشــدید آلایندگی هوا مقرر شد 
شنبه و یکشــنبه ۱۹ و ۲۰ آذر ماه تمامی مدارس 
مقطع ابتدایی و متوسطه شهرستان های استان تهران 
به جز شهرستانهای دماوند و فیروزکوه به صورت غیر 
حضوری فعالیت کنند.وی افزود: مهدهای کودک و 
پیش دبستانی ها نیز در تمامی شهرستان های استان 

به جز دماوند و فیروزکوه تعطیل خواهد بود.
وی تاکید کرد: فعالیت های ورزشی نیز در این دو روز 
ممنوع خواهد بود و از شهروندان درخواست می کنیم 
از ترددهــای غیر ضرور خودداری کرده و در صورت 

لزوم حتما از ماسک مناسب N۹۵ استفاده کنند.
به گفته ملکی، همچنین فــروش طرح ترافیک در 
روزهای شــنبه و یکشــنبه متوقف است و فعالیت 
کارخانه های شن و ماسه نیز تا روز دوشنبه متوقف 

می شود.
همچنین بر اســاس اعلام اداره کل اطلاع رســانی 
و روابــط عمومی آموزش و پرورش شــهر تهران، با 
توجه به اســتمرار آلودگی هوا در کلانشــهر تهران 
و در راســتای مصوبه کمیته اضطرار آلودگی هوای 
استانداری تهران، تمامی مقاطع تحصیلی پایتخت در 
روزهای شنبه و یکشنبه ۱۹ و بیستم آذرماه ۱۴۰۱ 
به صورت مجازی برگزار می شود؛ اما آموزش در این 
دو روز در همــه مدارس فیروزکوه، دماوند و رودهن 

»حضوری« خواهد بود.
شایان ذکر است کلیه مهدهای کودک و مراکز پیش 
دبســتانی تهران روزهای شنبه و یکشنبه ۱۹ و ۲۰ 

آذرماه ۱۴۰۱ تعطیل خواهند بود.
همچنین احمد افضلی معاون هماهنگی امور عمرانی 
اســتانداری البرز روز  جمعه ۱۸ آذرماه در حاشیه 
بیســت و ســومین جلســه کمیته اضطرار کاهش 
آلودگی هوای استان البرز اظهارکرد: با توجه به پیش 
بینی اداره کل هواشناســی استان مبنی بر افزایش 
غلظت آلاینده و تداوم آن طی روزهای آتی مقرر شد 
مهدهای کودک، پیش دبستانی تعطیل شده و کلیه 
مقاطع تحصیلی آمــوزش و پرورش نیز در روزهای 
شنبه و یکشــنبه ۱۹ و ۲۰ آذر ماه در سطح استان 
به صورت غیرحضوری و کلاس های درس در بستر 

آموزشی شاد برگزار شود.

 هشدار رئیس کمیسیون بهداشت 
در مورد طرح دارویار

رئیس کمیســیون بهداشــت و درمان مجلس، در 
خصوص روند اجرای طرح دارویاری، گفت: به دولت 
هشــدار داده ایم که اگر نظارت جدی نباشد، ورود 

خواهیم کرد.
حسینعلی شهریاری با یادآوری بررسی ابعاد اجرای 
طرح دارویاری توسط وزارت بهداشت، در کمیسیون 
بهداشــت و درمان مجلس، افزود: کمیسیون از ابتدا 
نارسایی های این طرح را به مسئولان مربوطه گوشزد 
کرد و تاکید کردیم که منابع طرح باید تأمین شود 
تا با شکست مواجه نشــود و دولت باید به گونه ای 
گام بردارد که برای خدمــات درمانی و هزینه دارو، 
پرداختی از جیب مردم نســبت به شهریور ۱۴۰۰ 
افزایش پیدا نکند. در واقع مهم ترین اولویت ما تأمین 
منافــع و توجه به تأمین، تــدارک و داروی مردم و 

موفقیت طرح بوده است.
وی افزود: برای اجرای موفق طرح تاکید کردیم که 
بیمه ها بایــد کمک کنند تا هزینه ای از جیب مردم 
بــرای تهیه دارو پرداخت نشــود و بدهی های قبلی 

بیمه ها نیز پرداخت شود.
شهریاری با عنوان این مطلب که منابع مالی اجرای 
طرح دارویاری باید به موقع و به صورت شــفاف در 
اختیار بیمه ها قرار گیرد تا شاهد اختلالی در اجرای 
آن نباشیم، گفت: به صراحت به دولت هشدار دادیم 
که در صورت عدم اجرای صحیــح طرح دارویاری، 
اعمــال ماده ۲۳۴ و شــکایت به کمیســیون اصل 
نود را در دســتور کار قــرار خواهیم داد و همچنین 
از دیگــر ابزارهای نظارتی برای جلوگیری از تضییع 
حقوق مردم استفاده خواهیم کرد. زیرا، تأمین منافع 
مردم برای ما اولویت اصلی است اما متأسفانه هزینه 
خدمات درمانی افزایش یافت و همچنین منابع لازم 

نیز محقق نشد.
 

 افزایش ۵ برابری هزینه ترجمه 
مدارک فارغ التحصیلان دانشگاه آزاد

پس از اینکه ابلاغیه جدید سازمان امور دانشجویان 
مبنــی بر افزایش هزینه آزادســازی مــدرک برای 
دانشگاه های دولتی منتشر شد، ظاهرا دانشگاه آزاد 

اسلامی هزینه ترجمه مدرک را افزایش داده است.
دانشجویان دانشگاه آزاد در طول دوران تحصیل خود 
شهریه پرداخت می کنند، به هنگام فارغ التحصیلی 

نیازی به پرداخت پول نیست.
در ایــن میان، تاکنون هزینه ترجمه مدارک که کار 

چندان پیچیده ای نبود و تنها ۵۰ هزار تومان بود.
اما بر اســاس گــزارش چند دانشــجوی واحدهای 
مختلف دانشگاه آزاد اسلامی به ایسنا، پس از ابلاغیه 
اخیر سازمان امور دانشجویان، هزینه ۵۰ هزارتومانی 
ترجمه به یک باره به ۲۵۰ هزار تومان افزایش پیدا 

کرده است.

خبر

همدلی| ستاره لطفی- فیلترینگ اگر برای 
مردم زیان دارد، برای عده ای نان دارد. این را 
می توان از رونق بازار فیلترشکن ها فهمید. با 
شــروع اعتراضات چند ماه اخیر در کشور که 
محدودیت دسترسی به اینترنت بین الملل و 
شبکه های اجتماعی خارجی مثل اینستاگرام، 
واتســاپ و ... را به دنبال داشت، بازار فروش 
فیلترشکن ها داغ شــده بود، اما در چند روز 
اخیر و در پی محدودیت های بیشتر دسترسی 
به اینترنت بین المللی و پلتفرم های خارجی 
بازار فروش وی پــی ان رونق دوچندان گرفته 
و و هزینه های بیشــتری به کاربران تحمیل 

کرده است.
 برخــی از گزارش ها حکایــت از آن دارد که 
در ایــن ۳ ماه که  از محدودیت های اینترنت 
و فیلترینگ شــبکه های اجتماعی در ایران 
می گذرد قیمت و مصرف وی پی ان بیش از ۵ 

برابر افزایش داشته است.
 رونق بازار وی پی ان فرشی

فیلترینگ شبکه های  براســاس گزارش ها، 
اجتماعی بازار VPNفروشــی را چنان رونق 
داده که از ابتدای اعتراضات VPN یک ماهه 
از ماهی ۱۵۰ هزار تومان به ماهی ۳۰۰ هزار 
تومان افزایش داشــته و اکنون نیز قیمتهای 
جدید ۱۵ گیــگ ماهی ۳۰۰ هزار تومان،۳۰ 
گیگ ماهــی ۴۵۰ هزار تومــان و ۵۰ گیگ 

ماهی ۵۵۰ هزار تومان در حال عرضه است.
ســایت تجارت نیوز نیز مدعی شده که طبق 
بررسی این سایت  قیمت میانگین فیلترشکن 
با آی پی ثابت و حجم نامحدود برای یک کاربر 
در یک ماه حدود ۸۰ هزار تومان، دو ماه ۱۳۰ 
هزار تومان و ســه ماه ۲۰۰ هزار تومان است 
که با بالاتر رفتن زمان استفاده از فیلترشکن، 
قیمت ها تــا یک میلیون تا دو میلیون تومان 
هم می رســد. البته برخی از فروشندگان هم 
قیمت های بالاتری را بــه بهانه های مختلف 

اعلام می کنند.
برخی از فروشندگان تلفن همراه نیز در گفت 
و گو با رســانه ها گفته اند زمانی که استقبال 
از فیلترشــکن ها کم بود، هر وی پی ان را با 
قیمت حدود ۲۰ هــزار تومان به فروش می 
رســاندیم، اما اکنون قیمت آنها به ۱۱۰ هزار 

تومان و حتی بیشتر از آن نیز رسیده است.
رونق بازار وی پی ان فروشــی، علاوه افزایش 
تقاضــا برای ایــن کالا، باید در بی ســامانی 
وبی قانونی این بازار جســتجو کرد. از آنجا که 
نرخ مصوبی برای این وی پی ان ها وجود ندارد، 
هر فروشنده می تواند آزادانه  قیمت دل خواهی 

ارائه دهد و اقدام به افزایش قیمت کند.
 سابقه فیلترینگ در ایران

گوشــی های همــره ایرانیان بــا وی پی ان و 
فیلترشــکن غریبه نیســت. فیلترشــکن ها 
سالهاست که به گوشی تلفن ایرانیان راه پیدا 
کرده است بعد از این که یوتبوپ، و توییترمهر 

فیلیرینگ بر پیشانی اش خورد، فیسبوک نیز 
به جمع فیلترشده ها اضافه شد تا راه را برای 
فیلتر تلگرام هموار کند. اکنون نیز اینســتا و 
واتس آپ پلتفرم های محبوب ایرانیان در زیر 
تیغ فیلترینگ قرار دارند و دسترسی به آنان 
حتی با استفاده از فیلترشکن نیز بسیار دشوار 

است. 
البته بســیاری معتقدند سابقه فیلترینگ در 
ایران  طولانی تر از فیلتر این چند پلتفرم و پیام 
رسان است. آنها می گویند سابقه فیلترینگ در 
ایران به سابقه خود اینترنت در کشور ماست، 
با این حال رشــد اســتفاده از این شــبکه و 
ســرویس های مبتنی بر آن از اوایل دهه ۸۰ 
در کشــور رخ داد همچنین نگاهی به سوابق 
نشان می دهد عمده فیلترینگ پلتفرمها بعد 
ازانتخابات جنجالی ریاست جمهوری در  سال 

۱۳۸۸ صورت گرفته است.
 نتیجه فیلترینگ، افزایش استفاده از 

فیلترشکن بوده است
بعد از محدودیت های اخیر اینترنت در ایران، 
حکومــت اقدامات فراوانی بــرای حمایت از 
پلتفرم های داخلی انجام داد و اغلب مسئولان 
نیز به کاربران تاکید کردند که از پلتفرم های 
بومی اســتفاده کنند، اما شواهد حاکی از آن 
است که این تلاش ها ره به جایی نبرده است 
و  نه تنهــا کاربران جذب پلتفرم های داخلی 
نشده اند، بلکه ترجیح می دهند برای دستیابی 
به پلتفرم های خارجی از فیلترشکن های گران 

استفاده کنند.
ماه گذشته پایگاه خبری اکسیوس ادعا کرد  
بعد از اعتراضات و محدودیت های دسترسی 
به اینترنت بین المللی، استفاده از فیلترشکن 

در ایران با رشد ۳۰۰۰ درصدی روبه رو شده  
است. 

شــهریور ماه، غلامرضا نوری قزلجه، نماینده 
مجلس  نیزاعلام کرد که بر اســاس آمارهای 
فعلی حدود ۸۰ درصد کاربران داخل کشــور 
روی گوشــی خود وی پی ان نصب کرده اند.او 
همچنین گفت:»این آمار دقیقا در کشور های 
اتحادیه اروپا زیر ۱۰ درصد است. مفهمومش 
چیســت؟ امروز بــه خاطر اینکــه فرزندان 
بخواهند از بســیاری از برنامه های عادی هم 
استفاده کنند مجبورند »فیلترشکن« و »وی 
پی ان« داشــته باشند. در واقع ما عملا داریم 
خودمان، فرزنــدان و جوان مان را در معرض 

همان تهدید ها قرار می دهیم.«
ســپیده حبیبــی، عضــو انجمــن صنفی 
کســب وکارهای اینترنتی چنــدی پیش به 
ایرنا اعلام کــرده  بود که گردش مالی فروش 
وی پی  ان در ایران ماهانه ۵۰ میلیارد تومان و 

سالانه ۶۰۰ میلیارد تومان است.
براساس این آمارها و اظهارات، به نظر می رسد 
که فیلترینگ باعث نشــده که کاربران ایرانی 
به پیام رسان ها و شبکه های اجتماعی داخلی 
روی آورند. تنها نتیجه این فیلترینگ، افزایش 
استفاده از فیلترشکن بوده است. موضوعی که 
اکنون باعث رشد چندبرابری بازار فیلترشکن ها 

شده است.
 پیام رسان های ایرانی در جذب مخاطب 

موفق نیستند
البته روی خوش نشــان نــدادن ایرانیان به 
پلتفرم های داخلی بیش از اعتراضات نیز وجود 
داشته است. سال گذشته مرکز افکارسنجی 
دانشــجویان ایران )ایسپا( در این زمینه یک 

پیمایش ملــی انجام داد. این پیمایش که در 
تابستان۱۴۰۰ از بین جمعیت بالای ۱۸سال 
شهری و روستایی کل کشور انجام شده است، 
۷۹درصد مــردم گفته  اند که از رســانه های 
اجتماعــی مجــازی اســتفاده می  کنند که 
۷۱درصد از واتس اپ، ۵۳درصد از اینستاگرام 
و ۴۰درصد از تلگرام اســتفاده می  کردند، اما 
پراستفاده  ترین رسانه داخلی روبیکا بوده که 
فقط ۸درصد مردم از آن اســتفاده کرده  اند. 
در همین پیمایش ۵۰درصد جامعه گفته  اند 
ترجیح می  دهند فقط از رسانه های اجتماعی 
خارجی استفاده کنند و فقط ۲درصد گفته  اند 
که ترجیح می  دهند از رسانه داخلی استفاده 

کنند. 
این اعداد نشــان می  دهد ابزارهای مشــابه 
داخلی یا به دلیل بی اعتمادی شــهروندان یا 
اشکالات کاربردی و کیفیت با استقبال مردم 
روبه رو نشده اند. در چنین حالتی طبیعی است 
که مسدود شــدن پیام  رسان ها و شبکه های 
اجتماعی خارجی قیمت فیلترشــکن را بالا 

ببرد.
گفتنی است که فیلترینگ و محدود ساختن 
دسترســی به اینترنت بین الملل -که برخی 
از مســئولان همچنــان بر ادامــه آن اصرار 
دارند- علاوه بر تحمیل هزینه های بیشــتری 
به کاربران بخاطر اســتفاده از فیلتر شکن، از 
لحــاظ اقتصادی نیز به کســب وکارها لطمه 
جدی وارد کرده است. بر اساس آمارهای نت 
بلاکس قطعی اینترنت در ایران ساعتی یک 
و نیم میلیون دلار معادل ۴۵ میلیارد تومان 
زیان اقتصادی وارد می کند که روزانه بیش از 

۱۰۸۰ میلیارد تومان برآورد می شود.

طبق برآوردها قیمت و مصرف وی پی ان بیش از 5 برابر افزایش یافت 

 قیمت های کمرشکن در بازار فیلترشکن

همدلی| در ســال ۱۳۸۴ مجلس شــورای اســلامی برای 
حفظ رقابت ســالم و جلوگیری از تقلب در کنکور و حفظ 
حقوق داوطلبان، قانون رســیدگی بــه تخلفات و جرائم در 
آزمون های سراســری را تصویب کرد، امــا همین قانون به 
ابزاری تبدیل شده است که در این سال ها، شرکت کنندگان 
کنکــور را تحت شــکنجه روحی قــرار داده و خانواده های 
بســیاری را دچار بحران کرده اســت. یک عضو کمیسیون 
امورداخلی کشــور و شــوراها در این باره گفت:»متاسفانه 
ســازمان ســنجش با ایجاد یک شــبهه مانع ورود بیش از 
۳۸۰۰ دانشــجوی پذیرفته شده در کنکور به دانشگاه شده 
اســت و امروز یا باید مدرکــی دال بر تایید تقلب ارائه کند 
یا پاسخگوی شبهه ای که درباره صندلی فروشی ایجاد شده 

باشد.«
در حالیکه ماده ۱۱ قانون رسیدگی به تخلفات و جرائم در 
آزمون های سراسری مذکور به ناچار و بنا بر ضرورت حفظ 
سلامت کنکور وضع شده بود و خود برخلاف اصول حقوقی 
مانند اصل برائت اســت، سازمان ســنجش برخلاف اصول 
حقوقی، با تفســیر موســع از ماده مذکور، تعداد زیادی از 
داوطلبان و دانشجویان کنکور را، حتی بعد از چندین سال 
تحصیل، صرفاً به عنوان شــک در صحت و ســلامت نتیجه 
کنکور چند سال قبل، مجبور به شرکت در آزمونی می کرد 
کــه برخلاف آیین نامه اجرایی، بســیاری از شــرایط آن با 
آزمون اصلی متفاوت بوده و بر اساس نتیجه آزمون مجدد، 
افراد مذکور را بعد از چند سال تحصیل، صرفاً به دلیل شک 
در ســلامت نتیجه آزمون آن ها، مردود و آبرو و آینده آنها 

را به تاراج می  داد.
 سرگردانی دانشجویان شاکی در دادگاه ها

داوطلبان و دانشــجویان مورد شــبهه، ناچــارا از اقدامات 
غیرقانونی ســازمان سنجش به دیوان عدالت اداری شکایت 
کرده اند، ولی آنگونه که یک وکیل دادگستری عنوان کرده 
»دیوان عدالت اداری برخلاف وظیفــه قانونی خود، تقریباً 
در همه موارد صرفاً به اســتناد ادعاهای هیات های سازمان 
ســنجش و بدون بررسی کارشناســی وجود یا عدم وجود 
شرایط شبهه، شــکایات مطروحه علیه ســازمان سنجش 
را رد کرده اســت. با ناامید شدن دانشــجویان و داوطلبان 
از رســیدگی در دیوان عدالت اداری، معترضان به مجلس 
شــورای اســلامی پناه بردند که کمیسیون اصل نود ضمن 

تأیید تخلف ســازمان سنجش در اعلام شــبهه در نتیجه 
بســیاری از داوطلبان، دســتور جبران حقوق تضییع شده 
آنها را داد.« از طرف دیگر مجلس شــورای اســلامی طی 
استفساریه ای اعلام کرد که سازمان سنجش صرفاً تا قبل از 
اعلام نتایج داوطلبان کنکور، در صورت وجود دلایل قانونی، 
امکان اعلام شبهه در نتیجه داوطلبان کنکور را دارد و بعد 
از ثبت نام پذیرفته شدگان در دانشگاه، دیگر به استناد ماده 

۱۱ نمی توان در نتیجه دانشجویان شبهه ایجاد کرد.
مجدداً سازمان ســنجش با این ادعا که استفساریه از زمان 
تصویب قانــون اعمال می شــود، از اعاده دانشــجویان به 
دانشــگاه امتناع می کند و  در این قسمت نیز دیوان عدالت 
اداری برخــلاف وظیفه قانونی خود فقط نظاره گر اســت و 

بهانه های سازمان سنجش را اعمال می کند.
 ضرورت جبران ضرر و زیان دانشجویان

جلال رشیدی کوچی، عضو کمیســیون امورداخلی کشور 
و شــوراها در مجلس در این باره با اشــاره به مشکل پیش 
آمده برای دانشــجویان قبول شده در کنکور سراسری سال 
جاری که با اتهام تقلب مواجه شده اند، بیان کرد: هیچ سند 
و مدرکی دال بر تقلب این دانشــجویان وجود ندارد اما در 
قالب ماده ۱۱ معرفی شده اند. متاسفانه سازمان سنجش نیز 
هیچ سندی دال بر اینکه این دانشجویان تقلب کرده اند ارائه 
نداده است. امروز حدود ۳۸۰۰ نفر از دانشجویان قبول شده 
در کنکور داریم که بدون هیچ سند و مدرکی از حضور این 

دانشجویان در دانشگاه ها جلوگیری شده است.
او در ادامه اظهار کرد: خیلی از این افراد آزمون مجدد داده 
و امتیازات لازم را نیز کســب کرده اند. به این دانشــجویان 
گفته شــده که شما مشکوک به تقلب هســتید و باید در 
آزمون مجدد شــرکت کنید؛ یعنی اگر در کنکور ریاضی را 
۷۰ درصد زده باشــند باید نصف آنــان را در آزمون مجدد 
بزنند. خیلی از دانشجویان در این آزمون نیز پذیرفته شده 

اند. این ظلم آشکار به این دانشجویان است.
نماینده مردم مرودشــت در مجلس شورای اسلامی تصریح 
کرد: این دانشجویان از همه رشته ها بوده و سازمان سنجش 
باید پاســخگو باشد که چرا بدون هیچ ســند و مدرکی از 
تقلب از حضور این دانشــجویان در دانشــگاه ها جلوگیری 
می کند. یا سازمان ســنجش باید سندی ارائه کند که این 
دانشــجویان تقلب کرده اند و با متقلب ها نیز برخورد کند یا 

اینکه اگر سندی ندارد نمی تواند بر اساس یک شبهه جلوی 
ورود این دانشجویان را به دانشگاه بگیرد.

او در ادامــه تاکید کرد: کمیســیون آمــوزش مجلس نیز 
این موضوع را دنبال کرده اســت. امروز این دانشجویان از 
شــهرهای مختلف به نمایندگان مراجعه کرده و درخواست 
رســیدگی دارند. این اقدام سازمان سنجش دارد این شبهه 
را ایجاد می کند که ممکن است صندلی فروشی اتفاق افتاده 
باشــد. بنده نه این موضوع را تایید و نه رد می کنم، اما این 
احتمال در ذهن خانواده های این دانشــجویان ایجاد شده 
اســت. خیلی از این پذیرفته شدگان از قشر محروم جامعه 

هستند. سازمان سنجش باید پاسخگو باشد.
مسعود خادمی، وکیل دادگستری در این باره نوشت: طبق 
اصول حقوق کیفری، حتی اگر قانون مؤخرالتصویب، حاکی 
از نســخ مجازات قانونی یا تخفیف کیفر باشــد، نسبت به 
جرائم سابق نیزاعمال می شود و حتی اگر رأی قطعی صادر 
شده باشد، رأی مذکور نقض و قانون جدید اعمال می شود.

وی در ادامه می گوید: استفساریه مصوب مجلس حاکی از 
این است که سازمان سنجش و دیوان عدالت اداری تاکنون 
برخلاف قانون دانشجویان را از حقوق خود محروم کرده اند.

خادمــی افزود: حداقــل انتظار عقلــی و منطقی از مراجع 
مربوطه که وظیفه احقاق حق را دارند، این است که حقوق 
تضییع شده را به صاحبان شان برگردانند که مطابق عدالت 
و قانون اساسی اســت که در اصل ۱۷۱ بیان می دارد »در 
صورتی که بر اثر تفسیر اشتباه قانون به افراد ضرری برسد، 
قاضــی صادر کننده حکم یا دولت باید ضرر وارده را جبران 

کند و در هر صورت باید از متضرر اعاده حیثیت شود.«
مشــکلات امسال در شرایطی ادامه دارد که در سال ۱۴۰۲ 
نیز به نظر می رسد با یک کنکور استثنایی رو به رو باشیم. 
در شــرایطی که قرار است آزمون سال پیش رو در دو نوبت 
دی و تیر و با توجه به ســوابق تحصیلی برگزار شود، هنوز 
ســازوکار اجرایی آن مشخص نیست. حسن مروتی، معاون 
امور آزمون های ســازمان سنجش کشور از اینکه کنکور در 
سال آینده به چه شیوه ای برگزار می شود، اعلام بی اطلاعی 
کرده و گفته: »اینکه چطور می خواهند ضرایب را حســاب 
کنند، باید منتظر نتیجه بررســی های مجلس و شورا ماند. 
پس از برپایی آزمون ها و بررسی طرح یک فوریتی مجلس، 

درنهایت آن چیزی که به نتیجه برسد، اعمال می شود.« 

سازمان سنجش با ایجاد یک شبهه مانع ورود بیش از ۳۸۰۰ دانشجو به دانشگاه شده است

صندلی فروشی در کنکور یا تقلب داوطلبان؟


